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Kas toetate väikeste maakoolide sulgemist?
Haridusminister Mait Klaasseni hinnangul on väikeste maakoolide ülalpidamine riigile tõsine koorem

Ma ei toeta üht
ki nn kultuuri
revolutsiooni, 
kus mingi üldise 
põhimõtte järgi 
tahetakse lahen
dada keerulisi 
asju. Klaassen 
on juhtinud tä
helepanu õigele 
probleemile -  
koolivõrk tahab 
korrastamist ja 
arutamist-otsus- 
tamist, milliste
kriteeriumide alusel seda ülal pida
da. Mõnes piirkonnas on asustus hõ
re. Seal on paremaks variandiks väi
kese kooli ülalpidamine liitklassi põ
himõttel, mitte selle likvideerimine. 
Peame selgelt aru andma, kus peaks 
kool olema, laste arv ei ole kaugelt
ki ainus kriteerium, mille järgi ot
sustada. Tähtis on naaberkooli kau
gus ja lapsevanemate soov.
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Olen vastu -  ees
ti rahva juured 
on maal ja maa- 
hariduses. Kooli 
sulgemist tuleb 
põhjalikult kaa
luda, sellist la
hendust saab 
aktsepteerida ai
nult üksikjuhtu
meil. Enamik 
minu isapool- “
seid sugulasi
elab maal, nad on kõik käinud väi
kestes maakoolides. Nägin väiksena, 
kuidas tollal koolis õpetati -  mõni 
võib selle peale naerda, et praegu nii 
enam ei õpetata -  teise, kolmanda ja 
neljanda klassi õpilased istusid 
ühes klassis ja neid õpetati ühe
korraga.

Lapsed arenevad nii tihtilugu 
hoopis paremini kui tavalises koo
liklassis -  väiksemad jõuavad õpin
guis kiiremini edasi.
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Hariduskorral- 
duslikud sam
mud tuleb teha 
läbikaalutult ja 
kompleksselt, 
mitte et esimese 
hooga paneme 
mõne kooli kin
ni ja siis vaata
me, mis edasi 
saab. Tegemata 
on põhimõtteli
sem asi -  koolid 
kuuluvad oma
valitsustele, õpetajate palk tuleb rii
gilt ja see jaotab vastutuse omavalit
suse ja riigi vahel segaselt. Kõige
pealt tuleb leida omavalitsused, kes 
riskiks enda peale võtta õpetajate 
palgad. Siis saab mõelda, kas on ots
tarbekas ülal pidada üht suurt või 
mitut väikest kooli. Riigi otsustus jä
tab mulje, et seda tehakse üle ini
meste peade. See tekitab ainult pak
su verd.
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Enne peavad ka
duma nullkvali- 
teediga linna
koolid, siis võib 
vaadata, kas 
minna väike
koolide kallale.
Asi ei ole kooli 
väiksuses või 
õpilaste vähesu
ses, käärid on 
riigi ja omavalit
suste vahel.
Õpetajate palga
raha otsustagu riik. Kui suur on 
kool, oleneb omavalitsusest. Kui 
omavalitsus on suutnud oma asjad 
korraldada, püsib seal ka rahvas, 
kui mitte, siis rahvas põgeneb. Kui 
rahvas lahkub, kaovad ka lapsed. 
Pooldan hariduse riiklikku prog
rammi ja õpetajate atesteerimist. 
Kõigepealt tuleb määratleda, kes on 
õpetaja -  igat koolitöötajat ei saa pe
dagoogiks nimetada.
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Igal juhul toetan 
maakoolide säi
litamist -  need 
hoiavad alal 
maaelu. Mul on 
viis last. Kui sei
saksin valiku 
ees, kas panen 
lapsed maakooli 
või saadan nad 
bussiga kaugele 
linna, valiksin 
kindlasti kodu
lähedase kooli. Ma ei näe halba sel
leski, kui minu lapsed peaksid õppi
ma ühes klassiruumis, kuigi erine
vates klassides. Väikekoolis on lähe
nemine lapsele individuaalsem, 
keskkond lapsesõbralikum. Väike
koolide sulgemine on märk tsentra
liseerimisest. Meil tuleks pigem 
maaelu toetada, et noored, haritud 
ja ettevõtlikud inimesed lähek- 
sid-jääksid maale ja hoiaksid elu 
maal.


